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folytatás a 4. oldalon

Juhász Gyula

A tápai Krisztus

Az ország útján függ s a földre néz,
Arcán szelíd mosoly a szenvedés.

A falu népét nézi csöndesen,
Amint ballagva munkából megyen.

Az ősi népet, mely az ősi föld
Zsellére csak és várja az időt,

Mikor saját portáján úr leszen,
Mikor az élet néki is terem.

A magyar Krisztus, a falusi szent
Hiszen nekik is megváltást izent.

Olyan testvéri áldással tekint
Feléjük és bíztatja híveit.

Feje fölött a nyárfa is magyar,
A fecske is és egy a zivatar,

Mely őt paskolja s a falut veri
És folyton buzgó öt szent sebei

Nem a magyarság sorsát hirdetik?
És ki segít már, ha ő sem segit?

Szembe merek nézni önmagammal?

Nagyon sokszor hangoztatjuk, hogy felgyorsult világban élünk, ami-
kor az események sűrűn követik egymást, és alig van időnk erre-arra.
Azt is elmondogatjuk, hogy bezzeg ezelőtt székely népünk életvitele
olyan volt, hogy volt idejük mindenre, jobban megélték ünnepeiket,
nyugodtabb életet éltek. Tény, hogy ez így is van, de ez nem lehet kifo-
gás, nekünk is meg kell találnunk az utat, időt kell szakítanunk, hogy
lélekben is át tudjuk élni egy ünnep nagyságát.
A nagyböjti szent időben mindenki próbált felkészülni a kereszténység
legnagyobb ünnepére, volt, aki lemondott egy-egy rossz szokásáról, és
böjtöt fogadott, sokan voltak hála Istennek, akik sűrűbben látogatták
az Isten házát a nagyböjt idején, a templomi énekkar mellett egy 40 ta-
gú fiatal csapat is átélte a passió bemutatásával Jézus keresztútját. Az-
tán István pap bácsi háromnapos lelki napot hirdetett, amelyet három-
napos TRIDUMnak hívnak, vagy ahogyan többet hangoztatjuk, há-
romnapos MISSIÓ, amelyet a szentegyházasfalvi születésű, jelenleg
nyikómalomfalvi plébános, Dániel Ernő András tartott. Ezúton is meg-
köszönjük neki, hogy lelki beszédeivel és az elmondott példákkal pró-
bálta nyitogatni lelki szemeinket, hogy lelkiismeret-vizsgálatot tart-
sunk, és nézzünk szembe önmagunkkal, hogy kik is vagyunk valójá-
ban.
Turista látogat el az egyik egyedül élő szerzeteshez (aki éppen vizet
húz fel a kútból), és felteszi a kérdést neki, hogy: atyám, te ebben a
csendben tanulsz-e valamit? A szerzetes odainti, és kéri, nézzen bele a
kútba, mit lát. A turista a felkavart vízben nem lát semmit, de amikor
néhány perc múlva ismét belenéz, felkiált, hogy a lecsendesült vízben
látja a saját tükörképét; íme, mit jelent a csend, a nyugalom.
Egy alkalommal Ernő pap bácsi lelki napokat záró szentmisére igyeke-
zett kocsijával az egyik faluba, amikor felvett az úton egy édesanyát,
akivel szóba elegyedett, és megtudta, hogy az édesanya reggel elment
korán a munkába, majd munka után elment a lányának szülőértekez-
letre a gimnáziumba, és most igyekezik haza családjához. Amikor egy
fél óra múlva beharangozzák, csodálkozva veszi észre a pap bácsi,
hogy ugyanaz az édesanya a kicsi lányát kézen fogva belép a temp-
lomba. Hát nem csodálatos példakép egy ilyen édesanya, és ezt mind-
mind reggeltől estig megtette; lám, én hány kifogást találok, hogy erre
sincs, arra sincs időm.
Egy fiatalember azt kérdezi a szerzetestől, aki éppen a ruháját foltozza,
hogy magyarázza meg neki, milyen a bűn. A bűn olyan, mint ezen a ru-
hán a foltra folt, ha kifordítjuk a ruhát a színére, nem nagyon látszik,
de belül nagyon jól látszik; a bűn olyan, mint a ruha fonákja megfol-
tozva, és ezért van a gyónás, a bűnbocsánat; ha egy kötél elszakad,
megbogozzuk, ha megint elszakad, újra megbogozzuk, és a kötél egy-
ben marad, sőt erősebb lesz.
Aztán van alkalom, amikor tanúságot kell tennünk a hitünkről. Kül-
földön dolgozó székely atyánkfia vasárnap kérezni akar a munkaadó-
jától, hogy templomba mehessen. A válasz gúnyosan érkezik: te még
hiszel ebben a babonában, nekem az Isten a versenylovaim, a vállalko-
zásaim, tehát a pénz.
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KÉRDEM ÉN
"Ki mondta, hogy nem tudod megváltoztatni a világot?"- ez az ápri-
lis 22-én tartott Föld napjának egyik jelmondata. A kérdésre a vá-
laszt játszi könnyedséggel vágjuk rá: persze, hogy meg tudjuk vál-
toztatni, és ez igaz is, csak az a nem mindegy, hogy milyen irányba.
Amikor úgy építjük, szépítjük környezetünket, hogy az nem sérül,
akkor nincs is semmi baj, sőt, de amikor senkivel, semmivel nem tö-
rődve szórunk szét minden szemetet életterünk körül, akkor a világ-
megváltoztatási irány megkérdőjelezhető.
A Föld napja alkalmából április 26-án, szombaton a Kákvirág nép-
tánccsoport ifj. Török Imre kezdeményezésére szemétgyűjtési akci-
ót szervezett Papláz oldalában. A reggeltől délutánig tartó munka
eredménye 15o (SZÁZÖTVEN) zsák szemét, de ennek ellenére az
oldalnak alig felét sikerült megtakarítani.
Az összegyűjtött szemétnek nagy részét műanyag palackok és hasz-
nált pelenkák tették ki, de akadt szép számmal üveg, háztartási hul-
ladék, építkezési hulladék és még sok minden, amit itt nem illik leír-
ni. Mielőtt valaki azt mondaná, hogy az a szemét évekkel ezelőtt
gyűlt össze, leírom, hogy a fiatalok találtak ott 2o14-es Avon kataló-
gust és el nem száradt narancshéjat is. Kétlem, hogy ezek tavaly ke-
rültek volna oda.
Amíg a fiatalok által, a helyszínen készített fotókat nézegettem, eltű-
nődtem pár dolgon.
Mi késztethet rá egyes embereket arra, hogy egy olyan faluban,
ahonnan a szemetet kéthetente elszállítják, a hulladékot közvetlen
környezetébe szétszórja?
Nem közelebb volna-e ezeknek is a gyűjtőpontok egyike, mint Pap-
láz oldala?
Ha az erdőre menet vagy onnan hazajövet mindenképp el akar szórni
valamit, miért nem vesz inkább fűmagot, és azt szórná szét a lege-
lőn, hadd zöldüljön?
Vajon senki sem látta azokat, akik évek alatt azt a sok szemetet szét-
szórták?
Elődeink, ha megláttak valakit a patakba szemetet önteni, megszólí-
tották, mert a víznek tiszta kellett maradnia. Mi miért nem tudunk
ugyanígy tenni?
Helyes az, ha nem lépünk fel erélyesen azok ellen, akik, sok más le-
hetőség ellenére, nap mint nap szennyezik környezetünket?
Ezt szeretnők megmutatni abból, az eredeti állapotában megőrzött
Erdélyből az ide látogató turistáknak?
És végül, de nem utolsósorban: ilyen példával járunk gyermekeink
előtt, ezt szeretnők rájuk hagyni örökségül?
Kérdem én: rendjén van ez így?
            2o14. április 28.       Orbán Ernő

Miért jó nekünk a közös Eu-

rópa?

Sokan teszik fel maguknak mostaná-
ban a kérdést, hogy miért kell az Eu-
rópai Unió tagja legyünk, miért fon-
tos, hogy az Európai Parlamentben
képviselőink legyenek, egyáltalán mi-
ért jó nekünk a közös Európa?

Emlékezzenek csak vissza a tíz évvel
ezelőtti állapotokra, amikor Nyugat-
Európában járva, ha azt mondtuk,
hogy erdélyi magyarok vagyunk, vá-
laszul csak annyi érkezett, hogy
Drakula gróf meg vámpírok - hisz
ennyit tudtak rólunk és arról a vidék-
ről, amit mi hazánknak, otthonunknak
mondunk. A külföldiek Romániára
nemzetállamként tekintettek, a leg-
többen azt sem tudták, hogy élnek itt
kisebbségek, köztük magyarok is.
Aztán 2007-ben az Európai Unió
újabb bővítésével Románia is tagja
lett a közös Európának. A pillanatot
persze egy hosszú, úgynevezett fel-
zárkózási folyamat előzte meg, mely
alatt az unió nemcsak támogatta, ha-
nem figyelte is az országot, hogy az
élet számos területén (gazdaság, tör-
vénykezés stb.) megtesszük-e azokat
a lépéseket, intézkedéseket, melyek a
csatlakozáshoz szükségesek. Ebben
az időszakban az előcsatlakozási ala-
pokból (Phare, Ispa, Sapard - ezek a
nevek vélhetően sokak számára isme-
rősek) fejleszthettük intézményein-
ket, és számos fontos közlekedési,
infrastrukturális, mezőgazdasági és
vidékfejlesztési beruházás is megva-
lósulhatott.
2007-et követően minden településen
megjelentek az unió logójával ellátott
kék-fehér táblák, melyek azt jelezték:
az adott település vagy vállalkozó
szellemű lakói uniós pénzből fejlesz-
tettek, szépítettek, bővítettek. Beszé-
des adat, hogy a csatlakozás óta Har-
gita megyébe nem kevesebb, mint 60
millió euró területalapú támogatás ér-
kezett, illetve uniós tagságunknak kö-
szönhetően szarvasmarha-, gázolaj-
és egyéb támogatások is járnak a gaz-
dálkodóknak, melyek nagyságrendje
szintén eurómilliókban mérhető.

 



LÖVÉTEI KIÁLTÓ                                        2014. ÁPRILIS                                                          3.oldal 

     

folytatás a 2. oldalról

Milyen lennék, ha virág lennék
Milyen lennék, ha virág lennék,
színem sárga, piros és a kék,
találd ki, hogy melyik virág lehetek én,
tulipán, liliom vagy talán margarét?
                      Illatom, mint a nárciszoké,
                      szirmom selymes, mint a rózsáé,
                      virágokként a mezőn mi uralkodunk,
                      az emberek közt jókedvet varázsolunk.
Egyed Zsolt III. A osztály

A növények
A tavasz első napjaiban
Kinyílik a hóvirág
Az ibolya is igyekszik
Kinyílni azután.

            Jön a tavasz

Tavasszal kinyílnak a hóvirágok
Méhek, lepkék szállnak vidáman
Melegedik az idő, néha fúj a szél
A madarak csiripelnek a fák tetején.

Mihály Bernedett Szidónia II. A osztály

Középajta, 2014. 04. 05.

Tisztelt Kiáltóim!

 Köszönöm a márciusi számot. Gergő pap emléke
bennem is él. Segítőkész, vérbeli pedagógus is volt.
Az én lövéteiesedésem egy évvel kezdődött hama-
rabb az övénél, 1956-ban. Vészmezőről már írtam
nektek, de csak keveset. Akár odafele, akár hazafele
(Lövéte felé) gyalogolva, ha Kirulyt is akartam érin-
teni, mindig tartottam negyedórás lelkizést e jelnél.
(Vajon elhibázom?)

 Itt e kedves völgyben, hol dalol a madár,
 Hol annyi éven át híven munkálkodál,
 Őrzi szép emléked, s családtagjaidnak,
 Kik ez égi honba tőlünk eltávoztak...

A napi magunkbafordulás ebben a rohanó életben
egyikünknek sem lenne ártalmára.
Vészmezőn az iskola egy üresen maradt tanyai ház-
ban volt. Benne öt iskolapad, egy tábla, egy vaskály-
ha s egy nyikorgó asztal. Tartózkodásom pedig innen
jó másfél km-re, Lázár Ferenc Tamásnál. Keveset
mondani erről a jó emberről nagyon nehéz, de untatni
sem akarok senkit. No, két telet együtt éltünk nagy
egyetértésben. Julis mama havonta kirándult hozzánk
a faluból. Puccba tette a hajlékot, s minket egy nagy
fateknőben lecsutakolt. Hazament.
Egy téli napunk ketten. Reggel ébredés után:
-  Tanító, te kérsz-e? Mutatja a pálinkás üveget.
-  Tudja, hogy nem. Iskolába megyek.
-  Akkor, Isten fizesse? A részed is ide le!
Ez a rituálé ismétlődik naponta. Az öreg harcos kissé
konok volt. Vállán az első világégésből származó
nyílt seb zavarta kicsit. Unalom nélkül ismételt szö-
veget is, cselekvéseket is. Ökrei csak annyit léptek,
mennyit kért.

 Délután. Csűr, istálló, állatok. Trágyaeltakarítás,
itatás az én feladatom. Etetés, szoptatás, fejés az övé.
Favágás kétkéz (harcsafűrésszel) közös. Fabehordás
az enyém.

 Hónap leteltével, mikor fizetni akartam, így kiál-
tott ránk: Te Julis, hallottál már olyant, hogy hó vé-
gén a szolga fizessen a gazdának?!

 Így éltem Lövéte-Vészmezőn közel három éven át
ingyen. Ingyenélő voltam.

Szerető tisztelettel,
Simon Áron

Minden érintett ember tudja, hogy ezen támogatások
nélkül nem boldogulna, ahogyan azt is, hogy a támo-
gatás kérelmezése mennyivel egyszerűbb úgy, ha az
magyar nyelven történhet.
A 2007-es évi csatlakozás ugyanakkor azt is hozta,
hogy képviselőket küldhetünk az Európai Parlament-
be (EP), a közös Európa törvényhozó házába. Olyan
képviselőket, akik vállalták, hogy Erdélyről, Szé-
kelyföldről, az erdélyi magyarság létéről és megma-
radásáért folytatott küzdelmeiről beszélgetnek Euró-
pában. 2007 óta hat év telt el, ám még most is sokak-
nak el kell magyarázni, hogy a Kárpát-medence kele-
ti részében van egy kisebbség, mely magyarként és
európai polgárként kíván élni ebben az országban, és
ezeréves szülőföldjén jogokat szeretne magának ki-
vívni.
Európai parlamenti képviselőink elsődleges feladata
tehát az, hogy megismertessenek minket és egyedi
értékeinket a nagyvilággal, és hangunkat hallassák
Brüsszelben, az Európai Unió fővárosában. Így lehet-
tek Brüsszelben Erdélyi Napok, Élő Erdély konferen-
cia - hogy csak két fontos rendezvényt említsünk -, és
így jutott el a székely pityóka és borvizeink az EP-be,
ahol, ha képviselőink ma felszólalnak, már tudják ró-
luk, hogy nem a romániai többségnemzet, hanem a
mi érdekeinket védik. Az EP-képviselők ugyanakkor
jelentős befolyást gyakorolhatnak az európai szintű
jogi normák, rendelkezések kialakítására, melyeket a
tagállamok egyre több területen kénytelenek alkal-
mazni, elfogadni.
Mindezek tükrében tehát egyértelmű, hogy kell-e a
közös Európa, mely pénzforrást, fejlődést jelent, il-
letve az sem kérdés, hogy kell-e az erdélyi magyar-
ságnak, Székelyföldnek is európai parlamenti képvi-
selő, aki napirenden tartja az erdélyi magyarság
ügyét - hisz mindannyian tudjuk, hogy őshonos ki-
sebbségünk számos megoldatlan, rendezetlen kérdé-
sére kell választ találni. A jövő pedig nekünk kedvez.

Udvarhelyszéki RMDSZ

Illatos kankalin
Nyílik a réten
Ültessük a pityókát
A jövő héten.
         Mihály Áron  III. B
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Milyen jó, hogy sokan nem felejtik a templomot, távol szülőfalujuktól sem, mert érzik, hogy ugyanabban az
időben az otthon maradott családtagjaik talán éppen értük imádkoznak, kérve a Szűzanya segítségét.
Milyen jó volna, ha mi, szülők úgy
tudnánk viselked- ni és élni, hogy
gyermekeink pél- daképei lehes-
sünk, mint aho- gyan a hittan órán
felteszik a kérdést, milyen felnőtt
szeretnél lenni? - egy kislány azt
felelte: olyan, mint édesapám.
Milyen csodálatos példák, amelyek
máma, előttünk, a szemünk láttára
történnek, tanul- nunk kell belőlük,
mert előbb-utóbb szembe kell néz-
nünk a saját tükör- képünkkel, és ha
az életünk viharos is néha, meg kell
hogy tegyük a lé- pést, hogy a víz
elcsendesedjen, és a víz felszínén ki-
rajzolódjon a nyu-
godt-kiegyensú- lyozott arcunk, és
ezt csak úgy lehet, ha a szentgyónás
által kibékülünk Istennel és embertársainkkal. Köszönjük meg a jó Istennek az életünket, köszönjük meg,
hogy Jézus kereszthalála árán bűnbocsánatot nyertünk, és kérjük segítségét, segítsen nekünk is a mindennapi
kereszt hordozásában.                                                                                                                                                       Lázár Béla

"Kicsi madár, jaj de fenn szállsz"

Az idén, azt hiszem, elmondhatjuk, hogy nem volt
olyan kegyetlen tél, és a kikelet nagyon korán érke-
zett, hiszen zöldbe öltözött a természet, kinyílt a
kákvirág, kizöldült a bükkerdő, és ez mind-mind áp-
rilisban.
Hasonlóan a korai kikelethez, egyre több meghívás
érkezik versenyekre, és így két népdalvetélkedőt em-
lítenék meg, amelyek nemrégen voltak.
Az első a Székelyföldi Népdalvetélkedők Döntője,
amely 2014. április 5-én volt Sepsiszentgyörgyön,
Kovászna megyében, és amelyen olyan népdaléneke-
sek vettek részt, akik díjazottak voltak a körzeti ver-
senyeken. Lövétéről Lázár Hunor-Imre, VII. B osztá-
lyos tanuló vett részt és Egyed Réka, aki már gimna-
zista Székelyudvarhelyen. Tudni kell, hogy ez a ver-
seny több régiót magába foglal: Marosvásárhely,
Torda, Aranyosszék, Gyergyó, Udvarhely, Csíkszék,
Háromszék, és az elbíráló bizottságban minden régió
képviselteti magát egy népdalszakértővel.
Nagyon jó érzés, hogy falunkat két népdalénekes
képviselte becsülettel, és ha hozzátesszük, hogy Réka
az ő kategóriájában I. díjat szerzett, akkor elmondhat-
juk, teljes volt a siker. A kitartó munka meghozta a
várva várt eredményt, gratulálunk nekik.
Aztán április 27-én a IX. Oroszhegyi Gyermek Nép-
tánc- és Népdalfesztiválon vettünk részt, ahol kilenc
népdalénekes képviselte Lövétét tisztelettel, becsü-
lettel és nem kis sikerrel, hiszen hat díjat sikerült ki-
énekelnünk. Mind a kilenc népdalénekesünket nagy
taps jutalmazta, együtt örültünk a díjazottakkal és a

nem díjazottakkal, tudatában vagyunk, hogy egy
meghűlés, hasfájás, torokfájás mind befolyásolhatják
a teljesítményt, a fő az, hogy hazafelé is végig éne-
keltek gyermekeink, és azt kérdezgették, mikor lesz a
következő.
A csapat tagjai: András Szandra, Márton Fanni,
György Krisztina, Bencze Evelin (III. díj), Mag Esz-
ter (II. díj), Mihály Anita (II. díj), András Zsolt (I.
díj), Lázár Hunor-Imre (III. díj), András Gábor Ró-
bert (I. díj).

 Örülünk nektek, és azt kívánjuk, hogy Istentől ka-
pott hangotokkal minél többet énekeljétek népünk
dalait, tartsatok ki továbbra is, hiszen az egész Lövéte
közössége felnéz, és büszke reátok - hát kell ennél
nagyobb elismerés?

Lázár Béla
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Beszámoló

"Kincsünk az egészségünk" projekt

Óvoda másként

"A betegség után lesz édes az egészség, a baj után a
jó, az éhség után a jóllakottság, az erőfeszítés után a
pihenés." (Hérakleitosz)

Ezzel a mottóval indítottuk az Óvoda másként hetün-
ket, mely a testi- lelki egészségnevelés hete volt.
A történet azzal kezdődött, hogy februárban a
székelyudvarhelyi Verestóy Attila Alapítvány munka-
társai felvették velem a kapcsolatot azzal a szándék-
kal, hogy közöljék: idén a lövétei óvoda lenne egyike
azoknak az óvodáknak, amelyeket az egészség világ-
napja alkalmából támogatnának a "Kincsünk az
egészségünk" projekt keretében. Természetesen a hírt
kolléganőimmel együtt örömmel fogadtuk. Ezután
következett egy hosszabb egyeztetési periódus az ala-
pítvány két munkatársával: Nemes Melindával és
Máthé Erzsébettel, amiben leszögeztük az egészség-
nap időpontját, a programban részt vevő gyerekek és
óvónők számát, illetve az egyéb tudnivalókat. Java-
solták, hogy kérjük a polgármester, Lázár Zoltán se-
gítségét, hiszen az ilyen jellegű projektek a közösségi
összefogás erejét is igénybe veszik. Céljaik között
szerepel annak tudatosítása, hogy minimális összefo-
gással is lehet eredményeket megvalósítani.
Mivel az alapítvány munkatársai az egészségnap
megtervezését, megszervezését ránk, óvónőkre bíz-
ták, mi azt szerettük volna, ha minden óvodai csopor-
tunk részt vesz ebben a programban, ezért - rövid
egyeztetés után - a tevékenységek 70 gyermekkel, 4
óvónővel 3 teremben és két korcsoportra osztva lettek
megtervezve.  Amikor a napi tervet készítettük, annyi
ötletünk gyűlt, hogy bele se fért egy napba, ekkor tá-
madt az a gondolatunk, hogy az Óvoda másként hét
minden napját az egészségnevelés témára építsük fel.
Így születtek meg a következő alcímek:
"  Hétfő: A mese a lélek tápláléka
"  Kedd: Ép testben ép lélek!
"  Szerda: Nincs jobb, mint a jó egészség!
"  Csütörtök: Mozogj sokat, lépj nagyokat!
"  Péntek: A tisztaság fél egészség!
Céljaink között szerepelt, hogy egy felszabadult, vi-
dám, élménydús hetet biztosítsunk a gyermekeknek,
minden napra izgalmas, érdeklődéskeltő programokat
szervezzünk, megismertessük őket az egészséges, vi-
taminban gazdag ételekkel és italokkal. Emellett fon-
tos volt számunkra, hogy a közös, örömteli munka so-
rán fejlődjön szépérzékük, ízlésük, ízlelésük, gondol-
kodásuk, észlelésük, figyelmük, megfigyelőképes-
ségük, kitartásuk, közösségtudatuk, bővüljön isme-
retanyaguk.
A hetet azzal indítottuk, hogy Kelemen Angella kol-
léganőm meghívta a helyi orvosi rendelő assziszten-
sét, Lukács Károlyt, aki beszélgetett a gyerekekkel az

egészségmegőrzésről, a betegségek megelőzéséről,
illetve a betegségekből való mielőbbi felgyógyulás-
ról. Biztos, hogy lesz foganatja annak, amit mondott,
mert a gyermekek "itták minden szavát".
Egészségnevelési hetünk csúcspontjának a szerdai
nap tekinthető, amikor megérkezett Nemes Melinda
és Máthé Erzsébet (a Verestóy Alapítvány munkatár-
sai) felszerelkezve óriás dobozokkal, amelyek roska-
doztak a sok gyümölcs, gyümölcskonzerv, illetve a
Kincsünk az egészségünk felirattal ellátott pólók sú-
lyától, amit ajándékba hoztak nekünk. Ekkorra meg-
érkeztek a pósfalusi óvodások is Szőcs Edith óvó né-
nivel. A bemutatkozást követően kiosztottuk a gyere-
keknek és az óvónőknek a pólókat, magunkra öltöt-
tük, majd a termekben elkezdődtek a foglalkozások.
A gyermekekkel felidéztük az előző napon az asz-
szisztenstől hallottakat, megfigyeltünk egy ételpira-
mist, mesét mondtunk, Ladó Herta óvónőnek kö-
szönhetően mézet kóstoltunk. Témához kapcsolódó
munkalapokat oldottunk meg, majd megkezdődött a
gyakorlati tevékenység: a közös gyümölcssaláta-ké-
szítés. Az ajándékba kapott és a gyerekek által ott-
honról hozott gyümölcsök szétosztása után minden
csoportban néhány szülő segített a tisztításban, há-
mozásban, ezután pedig a gyerekek örömmel kivet-
ték a részüket a munkából: daraboltak, vagdaltak a
kis lapítókon műanyag és recés késekkel. Öröm volt
látni, milyen buzgalommal segédkeztek a munkában.
Melinda és Erzsike mint valami jó tündérek mindig
ott voltak és segédkeztek abban a csoportban, ahol
épp szükség volt segítségre. A végeredmény az lett,
hogy az elkészült gyümölcssalátát műanyag tálkákra
kitálaltuk, és kézmosás után jóízűen elfogyasztottuk.
Következő mozzanatként egy szomorú meg egy vi-
dám fogacskát ábrázoló kép segítségével beszéltünk
a fogápolásról, majd ezután a Polgármesteri Hivatal
által beszerzett fogkeféket és fogkrémet ajándékoz-
tuk oda a gyermekeknek, amit közös fogmosásnál ki
is próbálhattak.
A nap zárása előtt egy közös csoportkép erejéig ösz-
szegyűlt a 70 gyerek velünk, óvónőkkel, Melindával
és Erzsikével, ezután témához kapcsolódó énekeket,
mondókákat, dalos játékokat elevenítettünk fel.
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folytatás az 5. oldalról

    A Tavasz

Tavasz, tavasz,
szép tavasz,
pillangók repülnek,
virágok nyílnak.
Rügyeznek a fák,
a madarak dalolnak,
de szép zenéje
van a tavasznak.

György-Lőrincz
   Kata II. A osztály

Az iskola
Az iskola nagyon jó,
itt a gyerek vigyorgó.
Játszunk meg tanulunk,
írunk és olvasunk.

Felmérő előtt izgulunk,
de utána vigadunk.
Ha jól sikerül örülünk,
ha picit rosszul könnyezünk.

Ilyen az iskolai élet,
neked is ez a véleményed?
Sok gyerek vár, hát gyere már,
szeresd te is az iskolát!
         Márton Fanni IV. osztály

      Az iskola

Az iskola az nagyon jó
Van sok tanuló
Szünetbe játszanak
Labdáznak meg futnak.

Napsugarat kapnak
abból olvasnak
Sokat tanulnak
ezért elfáradnak

Szolgálatosok vannak
szünetben kiflit hoznak.
tanulnak meg játszanak
jól szórakoznak.

Mihály Szende Kinga
IV. osztály

Miért rossz az iskola?

Miért rossz az iskola?
Hogy senki se tanulna.
Mi lesz később ha most
Nem tanultok.

Tanuljatok magatoknak,
Mert olyanok is vannak,
Gyerekek kik megbuknak,
Mert nem tanulnak.

Nem tudom felfogni,
Nem is fogom megérteni,
Hogy miért nem szeretitek,
Hisz nélküle buták lesztek.

Lázár Róbert Venczel
 IV. osztály

Ezúton még egyszer köszönjük a Verestóy Attila Ala-
pítványnak és a munkatársainak, hogy a Kincsünk az
egészségünk projekt keretében Lövétére jöttek, a mi
programunkat gazdagították, az Óvoda másként he-
tünk kínálatát színesítették. Leírhatatlan volt a gyer-
mekek öröme, mikor megtudták, hogy a pólókat nem
kell délben levetniük, hanem hazavihetik, és biztos
vagyok benne, hogy felejthetetlen élményt biztosított
a közös gyümölcssaláta-készítés is. Ezen kívül a
lövétei Polgármesteri Hivatalnak a bőkezű adomá-
nyáért (fogkefék, fogkrém, műanyag tálak, poharak,
kanalak) és Lázár Zoltán polgármesternek ez ügyben
kifejtett hathatós segítségéért, pozitív hozzáállásáért
is tolmácsolom az óvónők és az óvodások köszönetét.
Összességében elmondhatjuk, hogy az egészséghét
folyamán a gyerekeknek lehetőségük nyílt konkrét ta-
pasztalatokat szerezni az egészség megőrzéséről, a
tisztálkodás és rendszeres testmozgás fontosságáról,
az egészséges táplálkozásról, az egészségügyi dolgo-
zók munkájáról. Saját maguk által felszeletelt, dara-
bolt gyümölcsökkel rakták meg a tányérokat, amit jó-
ízűen elfogyasztottak, még olyanok is, akik azt állít-
ják, "nem szeretem", így a vitamindús étkezés meg-
kedveltetése, népszerűsítése felé tettünk néhány lé-
pést. Emellett még sokat daloltunk, barkácsoltunk,
mozogtunk, ezért nyugodt szívvel kijelenthetem,
hogy egy nagyon sokszínű, mozgalmas és (főleg a
gyerekek körében) nagy népszerűségnek örvendő he-
tet hagytunk magunk mögött.

Török- Lázár Anna, óvónő

Lövéte, 2014. 04.14.

Másképp

Megtelt a Tájház iskolásokkal nap mint nap az "Isko-
la másképp" elnevezésű szabad foglalkozású héten.
Jöttek osztályonként vagy párhuzamos osztályok, kü-
lönböző tevékenységekre. Így: tojásfestés, rongyba-
bakészítés, fonalbaba-készítés, pánkósütés, lepény-
sütés. Olyan osztály is volt, amelyet megmértünk a
mázsálón, hátul a kertben, és az osztály összsúlya
536 kg volt.
Lehet, hogy egy-két dolgot egy picit másképp csiná-
lunk, de mindenképpen jövőben is elvárom az apró
érdeklődő iskolásokat.

Fazakas Ágnes

Felhívás
- Megkérjük a lakosságot, hogy a közterületeket ne
foglalják el saját célra, és a már lerakott anyagokat
hordják el!
- A kutyákat ne engedjék szabadon az utcára!

Május 15-e után a földalapú támogatásra az igénylé-
seket kizárólag a Mezőgazdasági Igazgatóság udvar-
helyi kirendeltségénél tehetik le, napi 1%-os bünte-
téssel.                                                 Polgármesteri Hivatal
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DIÁKOLDAL

A képen: a magyar költészet napjára írott győztes versek alkotói.

Egy hóvirág élete

Kinyílik a hóvirág,
Ki akarunk menni már.
- Nem akarunk leszedni,
Csak egy kicsit megrázni.

- De szép vagy te kis virág
Bárcsak el se hervadnál
- Hidd el én sem szeretnék
De ezt túlélni nehéz.

Szomorúak ne legyünk,
Nyílik ő még minekünk.
Ha elhervad az se baj,
Jövőre is idecsal.
          Mag Eszter III. B osztály

Tavasz mindenkinek!

Napsugár, napsugár,
ragyogj, ma szebben,
simogasd arcunkat
a te melegeddel!
Virágok, virágok,
ibolyák, hóvirágok,
a gyerekeket,
nyiladozva várjátok!
Madarak, madarak,
cinkék, csalogányok,
tavaszi köszöntőtöket,
vígan daloljátok!

Szikszai Anita II. B osztály

Kíváncsiak voltunk…

E havi kérdésünk egy márciusi világnap-
hoz (Március 20.) kapcsolódik, ám a nem-
régiben eltelt Föld napja sem áll túl messze
a témától: Milyen ivási szokásaitok van-
nak, mennyit és mit fogyasztasz?
"Saját egészségünk érdekében fogyasz-
szunk naponta két liter folyadékot, lehető-
leg ásványvizet!"
Gondolom, sokatoknak ismerősen csenge-
nek ezek a szavak. De lássuk, hogy néz ki
ez a házunk táján, mennyire, vagy mennyi-
re nem passzol ezzel a felhívással az életvi-
teletek!
A kérdés-válaszokból kiderült, hogy a vá-
laszadók nagy százaléka napi egy liter vi-
zet iszik, három fogyasztja ennek dupláját,
és kétszer ennyien egy liternél is kevesebb
vizet isznak naponta. Ez utóbbi már kevés,
még akkor is, ha az otthoni táplálkozásban
naponta szerepel valamilyen leves (bár ezt
saját tapasztalatból kötve hiszem!) vagy
tej, - folyékony tej formában.
A tanítványaimmal március folyamán a vi-
zet "jártuk" körül sokféle szempontból, és
megállapítottuk, hogy a legegészségesebb
ital a tiszta víz (borvíz, csapvíz, bolti víz),
ezt követi a cukormentes tea, majd harma-
dik helyen áll a 100% -os gyümölcslé.
Hogy megtudjuk, mi hányadán állunk ez-
zel, tettük fel azt a kérdést, hogy milyen fo-
lyadékot hoztok tízórai kiegészítésként.
Eszerint kicsit felborul ez a bizonyos sor-
rend, nálatok első helyen van a tea (gondo-
lom ízesítve), második helyre szorul a víz
vagy borvíz, de hál'istennek csak egyikő-
tök írta az üdítőt mint napi iskolai folya-
dékpótló lötty. Egy válasznak örültem iga-
zán, aki azt írta, hogy erdei borvizet iszik.
Meglátod, hosszú távon visszaköszön az
egészséged megőrzésében! Ebben a kér-
déskörben volt néhány használhatatlan vá-
lasz is, mert nem a kérdésre adtak feleletet.
Igen-igen kíváncsi voltam a harmadik té-
mára, hogy ugyan biza hányadán állunk az
üdítőital-fogyasztással, esetleg bevalljá-
tok-e, hogy energiaitalt is isztok néha. Ta-
lán nem meglepő, hogy az üdítőital szere-
pel a listátokon, ám az is kiderült, hogy in-
kább akkor isznak a gyerekek üdítőt, ha
van otthon (nosza, kedves anyukák, ez már
nekünk szól). Energiaital-ügyben minden-
ki azt írta, hogy soha nem fogyaszt és fo-
gyasztott ilyen típusú folyadékot.

Mag Ottilia és a VII. A-s lányok

Zrínyi Ilona matematikaverseny országos döntő

Kecskeméten

Már másodszorra sikerült bejutnom a Zrínyi Ilona matematika-
verseny országos szakaszára, amit az idén Kecskeméten rendez-
tek meg.
Kedd reggel indultunk el. Estére megérkeztünk Nagyváradra,
ahol megszálltunk. Reggel mentünk tovább. A nagyváradiak is
velünk jöttek. Amikor megérkeztünk, elmentünk a megnyitóra,
ami egyben a Varga Tamás matematikaverseny díjkiosztója. Azu-
tán megnéztünk egy előadást, majd elfoglaltuk a szállást. Ott
kaptunk egy feladatot, amit sikerült megoldani. Másnap volt a
verseny. 82 pontot értem el, akkor tudtam meg, amikor közösen
megoldottuk a feladatokat. Azután elmentünk a "Csodák palotá-
jába" és a "Planetáriumba". Pénteken volt a díjkiosztó, 43-dik
lettem 74 jelentkező közül. Ezzel a pontszámmal is meg vagyok
elégedve.
Nagyon örvendünk a tanító nénivel együtt, hogy képviselhettem
Hargita megyét a lövétei iskolából.

Lázár Róbert Venczel IV. osztály
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0266-220933.

Eladó Lövétén a 651 szám alatti ház, gazdasági épü-
lettel és 5 ár területtel. Érdeklődni:  0747-272669,
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Születések száma: 2

GÁBOS DÁNIEL, született 2014. február 3-án,
Gábos Gellért és Gábos Gyöngyi, Lövéte 1428 szám
alatt lakó szülők gyermeke
ORBÁN ADRIENN, született 2014. március 4-én,
Orbán András és Orbán Adél, Lövéte 340 szám alatt
lakó szülők gyermeke

Őszinte részvétünket fejezzük ki a márciusban el-
hunyt személyek hozzátartozóinak:
ANDRÁS ALBERT, Lövéte 944 szám, született
1945-ben
GYÖRGYLŐRINCZ ALBERTNÉ, született
MÁRTON TEREZIA, Lövéte 866 szám, született
1922-ben
EGYED SÁNDOR, Lövéte 644 szám, született
1942-ben
ORBÁN FERENCZNÉ, született ORBÁN
TERÉZIA, Lövéte 5 szám, született 1929-ben
MÁRTON JÓZSEF, Lövéte 1119 szám, született
1928-ban Régi korok anekdotái

Istán bá addig becsmérelte úton - útfélen az elöljáró-
ságot, amíg perbe nem fogták érte. Következett a tár-
gyalás, végül a börtön.
Mikor bezárták, két szép fejőstehén maradt az istálló-
ban. Felesége sokat futkosott erre -arra az ügyvédek-
hez, az elöljáróságokhoz, bírósághoz, hogy kiszaba-
dítsa emberét, sokat költött, s addig s addig, hogy vé-
gül meg kellett válni a két szép fejőstehéntől is.
A sok költség nem esett hiába. Kevés idő múlva ki-
szabadult az ember a börtönből, de szinte hanyatt
esett meglepetésében, mikor az istállót üresen találta:
- Te asszony, hol van az én két szép fejőstehenem?
- Eladtam - felelte szomorúan az asszony.
- Eladtad? Miért?
- Kellett a költségekre, hogy kendet kiszabadítsam a
börtönből.
- Hát ezek után mit fogunk bé? - keseredett el a férfi.
- Mit? - tette csípőre harciasan a kezeit az asszony -
Hát a pofánkat, azt fogjuk bé!

Eladó egy 3/4-es bicikli és egy belga félautomata
mosógép. Érdeklődni: 0751328699.

Elcserélném egeraljai (70 ár) és székmezejei (39 ár)
területeimet hasonlóval Sólyomkőhátán vagy
Lenkútnál. Érdeklődni a 0726291590-es telefonszá-
mon.

Hazafelé a templomból (1940-es évek).

 


